



29 October 2015, 7 pm  
Lakensestraat 146 Rue de Laeken 1000 Brussels

**Keynote lecture**  
**Noortje van Amsterdam (Utrecht University)**  
Respondant Katrine Smiet (Radboud University Nijmegen)

**Let's Talk About Fat.**  
**Raising Critical Questions and Debunking Cultural Myths**

***Eigen schuld, dikke bult? Kritische vragen en culturele mythes over zwaarlijvigheid***  
***Let's talk about fat. Questions critiques et démystification de la grosseur***

#### **ENG**

Fatness, overweight and obesity have been the subject of debate for more than a decade in many affluent societies. Typical of these discussions in the media and by government officials is the increased focus on overweight and obesity as a threat to the physical, mental and economic well-being of citizens and nations. This has led to a widely held view that fatness is a medical problem and its abundance constitutes a public health crisis. In this keynote I will present a feminist poststructuralist analysis of fatness and fat embodiment. I will deconstruct dominant meaning making around the unruly fat body and situate dominant discursive practices about fatness in their political context. I show how fatness is demonized through the dominant discourse of healthism and how this has a negative effect on many individuals. I argue that body size needs to be taken seriously in (feminist) scholarly practices as an axis of signification, similar to gender, race and social class, that (co)produces inequalities between those who possess a normative (slender) body and those who do not. I illustrate the complexity of lived experiences produced by dominant views about fat bodies through stories about anti-fat attitudes and the embodiment of fat.

#### **FR**

La grosseur, le surpoids et l'obésité ont été sujets à débat pendant plus d'une décennie au sein de nombreuses sociétés d'abondance. Dans les médias et dans les discours officiels, il est typique de constater l'attention accordée au surpoids et à l'obésité comme représentant une menace pour le bien-être physique, mental et économique des citoyen-ne-s et des états. En conséquence, l'opinion publique tend à percevoir la grosseur comme un problème médical dont la récurrence constitue une crise pour la santé publique. Cette conférence propose une analyse féministe et poststructuraliste de la grosseur et de son mode d'incorporation. Je déconstruirai la vision dominante, affirmant le corps gros comme indiscipliné. Ensuite, je situerai les pratiques discursives dominantes concernant la grosseur dans leur contexte politique. Je montrerai notamment combien la grosseur est diabolisée dans les discours dominants « santéistes », ce qui affecte négativement beaucoup d'individu-e-s. Je soutiens que la corpulence doit être prise au sérieux dans les pratiques académiques (féministes), comme axe de signification similaire au genre, à la race et à la classe, qui (co)produit des inégalités entre celles et ceux qui possèdent un corps normé (mince) et les autres. J'illustrerai la complexité des expériences vécues produites par le point de vue dominant sur le corps gros grâce à des récits relatant des attitudes grossophobes et des modes d'incorporation de la grosseur.

**ENG**

**Noortje van Amsterdam** is Assistant Professor in Organization Studies at Utrecht School of Governance in the Netherlands. She is also affiliated with the Simone de Beauvoir Institute of Concordia University in Montreal, Canada. Her research focuses on the social constructions and performances of bodies and health. Informed by constructivist, feminist post-structuralist and post-colonial theories, Noortje aims to explore the ideological power structures that underlie inequalities based on embodied signifiers such as gender, dis/ability, age, sexuality and race/ethnicity. Noortje combines her critical theoretical viewpoint and conventional qualitative methodologies with creative methodologies, such as CAP ethnographies, visual methods and autoethnographic writing, to shed light on the everyday experiences of people with (their) bodies and health. She has explored the constructions and performances of bodies and health in diverse settings such as physical education, school, sport, dance, academia and professional organizations. Themes Noortje addresses in her research include: overweight and obesity, dis/ability, motherhood, and young people's subjectivities. The interdisciplinary nature of her research brings together medical anthropology, gender studies, sport sociology, fat studies, education, cultural studies and organization studies.

**Katrine Smiet** is a PhD student at the Radboud University Nijmegen under the supervision of dr. Veronica Vasterling and prof. dr. Anneke Smelik. She writes her dissertation about the debates on 'politics of location' in feminist theory. Her research interests include feminist philosophy (specifically feminist phenomenology, theories of intersectionality, transnational feminism, and politics of location) and philosophies of embodiment and corporeality (specifically phenomenological approaches to the body and theories of gender, ethnicity and sexuality). Katrine has written about feminist phenomenology of body weight, and fatness and sexuality.

**FR**

**Noortje van Amsterdam** est chargée de cours en Organization Studies à l'Utrecht School of Governance aux Pays-Bas. Elle est également affiliée à l'Institut Simone de Beauvoir de l'Université Concordia à Montréal au Canada. Ses recherches portent sur les constructions sociales et les performances du corps et de la santé. S'inspirant des théories constructivistes, féministes, poststructuralistes et postcoloniales, Noortje explore les structures idéologiques du pouvoir qui sous-tendent les inégalités, en prenant en compte les dimensions corporelles du genre, du handicap, de l'âge, de la sexualité et de la race/l'ethnicité. Noortje associe son bagage critique et théorique avec des méthodologies qualitatives conventionnelles, mais également avec des méthodologies plus créatives, qui permettent de prendre en compte les expériences quotidiennes des gens, de leur corps et de leur santé. Elle s'est penchée sur les constructions et performances des corps et de la santé dans divers contextes : l'éducation physique, l'école, le sport, la danse, le monde universitaire et les organisations professionnelles. Les thèmes que Noortje aborde dans ses recherches incluent le surpoids et l'obésité, le handicap, la maternité et les subjectivités des jeunes. La nature interdisciplinaire de ses recherches rassemble tant l'anthropologie médicale, les études de genre, la sociologie du sport, les fat studies, les sciences de l'éducation, les études culturelles que la sociologie des organisations.

**Katrine Smiet** est doctorante à la Radboud University Nijmegen sous la supervision de la Docteure Veronica Vasterling et de la Professeure Anneke Smelik. Sa thèse porte sur les débats concernant les politiques de l'emplacement /de la localisation (politics of location) dans les théories féministes. Ses axes de recherche incluent la philosophie féministe (en particulier la phénoménologie féministe, les théories de l'intersectionnalité, le féminisme transnational et les politics of location) et les philosophies de l'incorporation et de la corporalité (en particulier les approches phénoménologiques du corps et les théories sur le genre, l'ethnicité et la sexualité). Katrine a par ailleurs écrit sur la phénoménologie féministe de la corpulence ainsi que sur la grosseur et la sexualité.